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Randamentele
obligaþiunilor italiene ºi
spaniole, în declin

Randamentele obligaþiunilor italie-
ne ºi spaniole au scãzut, în intervalul
24-28 iunie, pentru prima sãptãmânã
în ultimele opt, dupã ce preºedintele
Bãncii Centrale Europene (BCE),
Mario Draghi, a promis sã-ºi menþinã
politica monetarã, impulsionând cere-
rea de active cu venit fix.

Randamentul titlurilor de stat italie-
ne cu maturitatea la zece ani a coborât
cu ºapte puncte de bazã (0,07) sãptãm-
âna trecutã, la 4,55%. Totuºi, randa-
mentul acestor titluri a urcat cu 39 de
puncte de bazã în luna iunie, dupã un
avans de 27 de puncte în mai.

Randamentul obligaþiunilor spa-
niole cu scadenþa la zece ani a scãzut
cu 15 puncte de bazã, la 4,77%. În
iunie, acesta a urcat cu 33 de puncte
de bazã.

Bãncile ramburseazã
anticipat cãtre BCE douã
miliarde euro

Bãncile din zona euro vor rambur-
sa, sãptãmâna aceasta, 2,06 miliarde
euro din împrumuturile contractate de
la Banca Centralã Europeanã (BCE)
prin programul de urgenþã pe trei ani
LTRO (Longer Term Refinancing
Operations), derulat în 2011 ºi 2012.

BCE a informat, la finele sãptãmâ-
nii trecute, cã douã bãnci vor ram-
bursa 2,025 miliarde euro din sume-
le împrumutate în prima rundã a pro-
gramului LTRO, iar alte douã bãnci -
35 de milioane de euro din cea de-a
doua rundã.

Bãncile din zona euro au împru-
mutat peste 1.000 de miliarde euro
de la BCE prin programul LTRO - în
decembrie 2011 ºi februarie 2012,
când banca centralã a pus la dispozi-
þia instituþiilor de credit fonduri neli-
mitate cu scadenþa la trei ani, la o
dobândã de 0,75%.
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Penibilul Bursei
de Valori

L
ucian Anghel s-a fofilat, la
AGA de vineri, ca de obi-
cei,– în cazul sãu, mereu,
ultima impresie o confir-

mã pe cea de dinainte ºi toate, pe pri-
ma.

Da, este de ajuns sã-i arunci o sin-
gurã privire – Anghel prezintã o pos-
turã ºovãielnicã, de ºoarece de bi-
bliotecã asimilând cãrþi metabolic,
dar nu ºi intelectual.

Incapabil de decizie, neserios, su-
pãrându-se pe sat pe motive închipu-
ite, ascunzând adevãrul faþã de pu-
blic, ba chiar ºi faþã de acþionari (eu
cred cã ascunde adevãrul ºi faþã de el
însuºi).

Cum, oare, sã-l poþi doar propune
drept preºedinte al Bursei, darãmite
sã-l mai ºi alegi?!

Numai la stat se mai vede aºa

ceva!
Omul de paie al acþionarilor ban-

cari a pierdut un an ºi jumãtate ca
sã-ºi gãseascã directorul ºi sã rãmâ-
nã fãrã el.

În timpul ãsta, nimic, nimic, ni-
mic.

Zero.
S-a dus la Bursa de la Varºovia ºi a

stat cu capul în pãmânt.
La întoarcere, le-a spus colegilor

din Consiliu cã personalitãþile care
erau acolo nu erau acolo.

Te uiþi la el ºi þi-e jenã sã-i spui
“Frate, învaþã o meserie, împleteºte
nuiele, fii util!”

Þi-e jenã sã i-o spui – omul e un
domn cu costum ºi cravatã…

MAKE

(continuare în pagina 3)

“Investim mult mai uºor în þãri
din afara UE decât în România”

(Interviu cu Excelenþa Sa qystein Hovdkinn,
ambasadorul Norvegiei în România)

Reporter: Cum vedeþi mediul de
afaceri din þara noastrã?
qystein Hovdkinn: Mediul inves-

tiþional din România este unul propi-
ce. Bineînþeles cã, aºa cum se
întâmplã în orice þarã, sunt ºi aici di-
ferite probleme cu care se confruntã
oamenii de afaceri. În orice caz, im-
presia generalã este pozitivã.

Reporter: Care sunt acele proble-

me despre care aþi amintit ºi care pun
piedici oamenilor de afaceri care vin
sã investeascã la noi?
qystein Hovdkinn: Dupã cum am

spus, fiecare þarã are dificultãþile sale,
iar birocraþia este una dintre proble-
mele pentru care primim plângeri.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 2)
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Sectorul bancar, slãbit dupã un an de pierderi
Anul trecut a fost unul dificil

pentru bãncile comerciale
care activeazã în þara noas-

trã, acestea fiind nevoite sã facã faþã
deteriorãrii potenþialului economic
ºi evoluþiilor pieþei valutare, majo-
rãrii ratei riscului de credit ºi a cre-
ditelor neperformante ºi implemen-
tãrii graduale a noilor cerinþe ale
acordului Basel III, potrivit Rapor-
tului anual pentru 2012 al Bãncii
Naþionale a României (BNR).

Sistemul bancar autohton a înregis-
trat anul trecut o pierdere de 2,3 mi-
liarde lei, ca urmare a deprecierii acti-
velor financiare ºi a efectului indus de
reevaluare a garanþiilor aferente cre-
ditelor, aratã Banca Centralã.

Principalii indicatori de profitabi-
litate la nivel agregat (rata rentabili-
tãþii financiare – ROE ºi rata rentabi-
litãþii economice – ROA) au con-
semnat, pentru al treilea an conse-
cutiv, valori negative, de -5,92% ºi,
respectiv, -0,64%.

Activele totale nete ale sistemului
bancar au crescut anul trecut cu
3,3%, la 365,62 miliarde lei, de la
354 miliarde lei în 2011, se aratã în
raport. Exprimat în euro, activul
agregat net a crescut cu 0,8%, la
82,56 miliarde euro, de la 81,93 mi-
liarde euro, precizeazã BNR.

Cu toate acestea, gradul de inter-
mediere financiarã s-a diminuat, de
la 63,6% în 2011 la 62,2% în 2012,

pe fondul incertitudinilor de pe piaþa
financiarã internaþionalã ºi al re-
structurãrii activitãþii bãnci-
lor-mamã, sectorul bancar autohton
fiind dominat, în proporþie de apro-
ximativ 90%, de bãnci cu capital
strãin din zona euro, conform Bãncii
Centrale.

Indicatorul de solvabilitate în sec-
torul bancar a fost de 14,9% în 2012,
peste cerinþa minimã reglementatã
de 8%.

Potrivit raportãrilor bãncilor pri-
vind cerinþele minime de capital, ri-
scului de credit i-au fost alocate 83%
din cerinþele de capital, riscului ope-
raþional 15,3%, iar riscului de piaþã
1,7%, noteazã raportul.

Principalii indicatori de cuantifi-
care a riscului de credit au consem-
nat o înrãutãþire. Astfel, rata riscului
de credit a crescut pânã la 29,9%, de
la 23,3% în 2011. De asemenea, rata
creditelor neperformante a continuat
sã creascã, de la 14,3% în 2011, la
18,2% anul trecut.

Bãncile dispun de un volum sufi-
cient de provizioane pentru pierderi-
le aºteptate, susþine BNR. Începând
cu 2012, bãncile au încetat înregis-
trarea în contabilitate a sumelor
aferente ajustãrilor prudenþiale de va-
loare ºi au trecut la înregistrarea nu-
mai a ajustãrilor pentru depreciere,
se mai arãta în raport.

Creditul acordat de bãnci sectoru-

lui privat a crescut, în termeni nomi-
nali, cu 1,3%, la 225,8 miliarde lei,
de la 223 miliarde lei în 2011.

VERONICA PLÃCINTESCU

(continuare în pagina 11)

Fiecare þarã are dificultãþile sale în sectorul mediului de afaceri, iar pe piaþa

noastrã una dintre problemele de care se plâng majoritatea investitorilor

este birocraþia, din cauza cãreia pierdem investiþii de miliarde de euro.

Excelenþa Sa qystein Hovdkinn, ambasadorul Norvegiei în România, ne-a

spus, într-un scurt interviu, cã norve-

gienii dezvoltã afaceri mult mai uºor

în þãri din afara UE, precum Turcia ºi

Albania, decât într-o þarã a Uniunii

Europene cum este România.

Domnia sa ne-a mai spus cã, pentru

o creºtere a economiei autohtone,

autoritãþile ºi mediul de afaceri ar tre-

bui sã punã mult mai mult accent pe

domeniul agriculturii, care “se aflã

într-o situaþie criticã ºi dificil de înþe-

les”.

VIN RUªII!

Gazprom îºi îndreaptã atenþia
cãtre þara noastrã

l Kirill Kravchenko: “Gazprom-NIS va investi,
în România, circa 150 de milioane de euro,
pânã în 2015”

Grupul petrolier rus Gaz-
prom vrea sã extindã reþea-
ua de benzinãrii din þara

noastrã de la zece unitãþi, câte sunt
deschise în prezent, la 120 de staþii
la sfârºitul anului 2015, în urma
unei investiþii de circa 150 milioane
euro, a declarat, vineri, directorul
general al Gazprom Neft, Kirill
Kravchenko.

Potrivit afirmaþiilor domniei sale,
cele mai multe dintre benzinãriile pe
care Gazprom le va deschide în þara
noastrã vor fi proiecte greenfield, cu
investiþii majore în sectorul energe-
tic al României.

Subsidiara Gazprom Neft-NIS a
inaugurat oficial, vinerea trecutã, o
nouã staþie sub brand-ul concernului
rus în þara noastrã, pe autostrada A1,
între Bucureºti ºi Piteºti.

Actualmente, reþeaua Gazprom
din þara noastrã cuprinde 12 staþii de
distribuþie de carburanþi, urmând ca
pânã la finalul anului sã deschidã, în
total, 50 de noi benzinãrii, potrivit
declaraþiilor oficialilor de la NIS,
prezenþi la eveniment.

În prezent, România este cel de-al
doilea stat din Europa de Est unde
Gazprom a deschis staþii de alimen-

tare cu carburanþi, urmând ca pe vii-
tor, în baza proiectului “Gazprom
Petrol Stations”, sã se extindã ºi în
regiunea Balcanilor, în particular în
þãri precum Bulgaria ºi Bosnia ºi
Herzegovina.

Potrivit calendarului de lucru al
celor de la Gazprom, fãcut public
de cãtre Kirill Kravchenko, la
sfârºitul anului 2015 în Europa de
Est vor exista aproximativ 250 de
staþii de distribuþie de carburanþi,
dintre care 120 se vor afla în þara
noastrã.

Totodatã, pe lângã benzinãrii, cei
de la Gazprom plãnuiesc sã îºi extin-
dã planul de afaceri, astfel încât se va
miza pe dezvoltarea unei lanþ de ma-
gazine, restaurante ºi cafenele. (A.C.)

(continuare în pagina 14)
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BVB ÎªI IA ADIO DE LA DERIVATE!

SIF Moldova
pregãteºte debarcarea
Consiliului Bursei
l Costel Ceocea: “Ne gândim sã convocãm
AGA pentru ca acþionarii Bursei sã ia o decizie
clarã pentru adoptarea conducerii dualiste”

S
caunele administratorilor
BVB se clatinã, dupã ce
Adunarea Generalã de vi-
neri, având pe ordinea de zi

înfiinþarea Contrapãrþii Centrale
(n.r. CCP, instituþie obligatorie pen-
tru piaþa derivate-
lor, din septem-
brie), nu a întrunit
cvorumul necesar
de 50%.

SIF Moldova
se gândeºte sã
convoace AGAla
BVB pentru ca
acþionarii sã deci-
dã adoptarea con-
ducerii dualiste, idee pe care, de alt-
fel, o susþine de o bunã bucatã de
vreme, dupã ce piaþa bucureºteanã
ºi-a luat adio de la derivate.

Costel Ceocea, preºedintele SIF2
Moldova, ne-a declarat: “Ne gândim
sã convocãm AGA pentru ca acþio-
narii Bursei sã ia o decizie clarã pen-
tru adoptarea conducerii dualiste”.

Potrivit domniei sale, acþionarii
BVB trebuie sã-ºi poatã desemna re-
prezentanþi diligenþi care sã dea un
mandat clar administratorilor.

Costel Ceocea s-a arãtat nemulþu-
mit de faptul cã boardul nu a prezen-
tat acþionarilor alternative legate de
proiectul CCP: “Se manifestã o lipsã
de responsabilitate a Consiliului de
Administraþie, prin modul de organi-

zare a Adunãrii
Generale. Pe
site-ul BVB, este
prezentat numai
c o n v o c a t o r u l
AGA, fãrã niciun
fel de materiale
suplimentare. Nu
poþi, ca adminis-
trator, sã nu-þi faci
treaba cu diligen-

þã, indiferent de poziþia acþionarilor.
Toþi administratorii ar trebui sã aibã
în vedere cã nu acesta este comporta-
mentul aºteptat de acþionari”.

SIF Moldova se numãrã printre
cei mai mari acþionari ai BVB, alãturi
de SIF Transilvania (SIF3), SIF
Oltenia (SIF5), fonduri Erste ºi fon-
duri Franklin Templeton, care au pa-
chete de câte 5% din Bursã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 3)

PROIECTUL UNEI CONTRAPÃRÞI
CENTRALE LOCALE, SPULBERAT

Doar strãinii mai pot
salva derivatele de la
Sibiu

S
upravieþuirea pieþei deriva-
telor de la Sibiu ºi, implicit,
a Sibex depinde, de acum
înainte, de conectarea la o

Contraparte Centralã (CCP) strãinã,
dupã ce proiectul local, care ar fi tre-
buit “construit” împreunã cu Bursa
de la Bucureºti, a eºuat lamentabil.

La nivel european, din luna sep-
tembrie, tranzacþiile cu derivate tre-
buie decontate
obligatoriu prin
CCP-uri autoriza-
te, însã Adunãrile
Generale Extra-
ordinare BVB ºi
Sibex care trebu-
iau sã discute su-
biectul nu s-au
putut þine, la fina-
lul sãptãmânii tre-
cute, din lipsã de cvorum.

Pentru Sibex, care depinde exclu-
siv de produsele derivate, singura
ºansã la viaþã a rãmas sã apeleze la
serviciile unei Contrapãrþi strãine.

De altfel, acþionarii bursei sibiene
au discutat aceastã posibilitate, încã
din aprilie, spre deosebire de BVB,
care nu are nicio variantã alternativã,
pãrând dispusã sã îºi asume lovitura
de imagine pentru lipsa de continui-
tate a pieþei.

Ziarul BURSA a relatat, în luna

mai, cã bursa sibianã purta discuþii
destul de avansate cu grecii, care ar
avea o ofertã de preþ avantajoasã, po-
trivit unor surse din piaþã.

Casa de clearing din grupul Helex
(Hellenic Exchanges Group) ar dori
sã atragã mai mulþi clienþi în regiune
ºi sã devinã un “hub” regional, astfel
cã este dispusã sã preia inclusiv
clienþi mai micuþi, precum Sibex.

În plus, se pare
cã grecii ar dori
un loc în Consi-
liul de Admini-
straþie al Sibex,
iar oportunitatea
existã, dupã de-
misia lui Valentin
Ionescu din bo-
ard. Locul vacant
este însã disputat

ºi de SIF Moldova, care a rãmas fãrã
reprezentant în conducere, dupã ple-
carea lui Ionescu.

La ºedinþa AGEA Sibex de
sâmbãtã au venit acþionari cu deþine-
ri cumulate de aproximativ 37%, sub
cvorumul de 50%.

Astfel, unii dintre acþionarii pre-
zenþi s-au revoltat cã au bãtut atâta
drum de pomanã ºi au solicitat ca, pe
viitor, convocãrile ºi adunãrile gene-
rale sã fie pregãtite mai bine. (A.A.)
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